

朝陽科技大學 092學年度第2學期教學大綱
Civil Law 民法

當期課號	6141	Course Number	6141
授課教師	黃耀南	Instructor	,
中文課名	民法	Course Name	Civil Law
開課單位	企業管理系(二進)三A	Department	
修習別	選修	Required/Elective	Elective
學分數	3	Credits	3
課程目標	民法以其為民商法結構之基礎，相當適合成為進階商法之入門課程。本課程經適當之整理，以滿管理學院學生之需求。課程中以締結契約之程序及損害賠償之請求議題為論述重心。經過本授課內容之訓練，學生可期待具商業交易法律效果之一般知識。	Objectives	Civil Law as the foundation of civil and business legal structure is ideal for serving as the introductory course of the more advanced business Laws. This course is well tailored to suit the needs of students of management school. Of particular interests would be the process of contract formation and seeking of damages. After training of the class materials, students are expected to have general knowledge of the legal effects concerning commercial trade.
教材	<ul style="list-style-type: none"> □基本法律概念說明：教材與補充講義綱要解說為主。 □實例解說：配合實例解說法律基本概念及日常生活法律常識。 □問答教學法：提出問題討論、報告，增進了解及心得。 □審判實務演練教學：期末前酌以二則實例演練民事訴訟審理過程。 	Teaching Materials	<p>(1)Basic concept of laws: Using teaching materials along with some supplementary articles to explain the basic concept of laws.</p> <p>(2)Living example analysis: To harmony with related living example to better understand basic concept and general sense of laws.</p> <p>(3)Question and Answer time: Discussion and expounding one's viewpoint of living examples to increase learning effect.</p> <p>(4)Trial drill time: Two living examples of civil trial demonstration class prior to the end of semester.</p>
成績評量方式	<ul style="list-style-type: none"> □平時考核40%（小考20%，作業20%）。 □期中考30%（選擇題40%，問答題60%）。 □期末考30%（選擇題30%，是非題20%，問答題50%）。 	Grading	<p>(1)Class Performance 40%(In class quiz 20%, Homework 20%)</p> <p>(2)Midterm Examination 30%(Selective Question 40%, Question and Answer 60%)</p> <p>(3)Final Examination 30%(Selective Question 30%, True or False Question 20%, Question and Answer 50%)</p>
教師網頁	-		
教學內容	<p>民法是規範吾人日常生活私人間權利義務關係的實體私法。我國民法有一千二百二十五條文，計分五編：總則、債編、物權編、親屬編及繼承編等。</p> <ul style="list-style-type: none"> □民法總則：係民法之通則性原則規定，分七章，共一五二條。 □民法債編：分通則及各種之債，民國88年4月21日修正，89年5月5日施行。 □民法物權編：計十章，共二百十條，有關所有權、抵押權等問題規定。 □民法親屬編：計分七章，歷經六次修正，計分七章，有關結婚、夫妻財產制、離婚等規定。 □民法繼承編：民國74年6月3日修正，計分三章，有關遺產繼承人，遺產分配，遺囑等規定。 	Syllabus	<p>Civil law is to regulate the rights and responsibilities between people's daily life relationship. There are total 1,225 articles in our Civil law, classified into 5 chapters: general principles, liabilities, substance rights, relatives, and inheritance act.(1)General principles of Civil Law: The principle rules of Civil Law, total 152 articles in 7 sections.(2)Liabilities of Civil Law: General rules and classified rules of liability. Amended on April 21st, 1999, and practiced on May 5th, 2000.(3)Substance rights of Civil Law:Total 210 articles in 10 sections. Regulations of ownership and hypothec.(4)Relative rights of Civil Law:Total 7 sections. Amended 6 times. Regulations of marriage,</p>

		property of married couple system, and divorcement.(5)Inheritance act of Civil Law: Total 3 sections, amended on June 3rd, 1985. Regulations of inheritors, inheritance allotments and wills.
--	--	---

尊重智慧財產權，請勿非法影印。